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Elkarren osagarritzat dute beren burua 
Jesús Jarak eta Patricia Raijensteinek. 
Musika informatikoa ikasketak egin zi-
tuen aurrenekoak Alemanian, eta handik 
bueltan ohartu zen kasik ez zegoela mu-
sika elektronikoa egiten irakasten zen 
tailerrik. Orduan otu zitzaion Escuela de 
Oficios Electrosonoros sortzea. “Izenak 
aditzera eman nahi du lantzen ditugula 
teknologia, soinua eta elektronika, baina 
ez garela dantzarako musika egiten duen 
DJ eskola soilik. Era berean, ofizio hitzak 
badu konnotazio popular bat, edonoren-
tzat ulergarria den zerbaiti egiten dio 
keinu”. Proiektua diseinatzerakoan Rai-
jensteinekin jarri zen harremanetan, eta 
hark gehitu zituen beste geruza batzuk, 
generoarena edota arte-hezkuntzarena, 
esaterako. Bien artean, ertz askotako 
ikastaro bat osatu dute.

Zer dela eta sortu zenuten halako ikas-
taro bat? 
Jesús Jara: Elektronikaren historia az-
tertzen hasi bezain pronto ohartzen 

zara: inon ez da emakumerik ageri. Gure 
ikastaroan akats berbera egitea barkae-
zina litzatekeenez, erabaki genuen ema-
kumeak erdigunean jartzea. Hortaz, tek-
nologia erabiliz musika egiten irakasten 
dugu, baina elektronikaren garapenean 
giltzarri izan diren emakumeen lanetan 
oinarrituz. “Aitzindari” izendatu ditu-
gun sei emakumeren bizitza kontatzen 
dugu, azalduz zergatik izan ziren hain 
garrantzitsuak, ze ekarpen egin zuten… 
Patricia Raijenstein: Historia ofizia-
lean tokirik ez duten beste historia ho-
riek azaleratu nahi ditugu, jende asko 
sentitzen delako horiekin identifikatuta, 
eta balio dielako ahalduntzeko. Emaku-
me aitzindari mordoa dago, baina orain-
goz sei hartu ditugu oinarri. Pauline 
Oliverosek, adibidez, asmatu zuen deep 
listening kontzeptua, oso interesgarria 
musikari ez direnentzat ere, entzuteaz 
hitz egiten duelako, soinua desnatura-
lizatuz. Hortik tonalitate aukera berriak 
sortzen dira elektronikarako, bat-ba-
tean beste era batera entzuten ikasten 

duzu. Aipatzekoa da Wendy Carlos ere, 
A Clockwork Orange filmeko soinu ban-
da egin zuena, musika klasiko tradizio-
nala sintetizadoreekin nahasiz. 
J. Jara: Edo Sister Rosetta Tharpe, esa-
terako. Rock’n’roll-aren aitzindaria eta, 
gainera, beltza. 
P. Raijenstein:  Beste bat da Delia 
Derbyshire, musikari zoragarria, Dr. 
Who telesailaren introa egin zuena, soi-
nuak zinta magnetikoarekin modelatuz. 
Edo Bebe Barron, bere senar Luis Barro-
nek eraikitako makinekin konposatzen 
zuena. 

Eskulanari ere garrantzia ematen diozue. 
Oinarrizko sintetizadoreak egiten irakas-
ten duzue ikastaroan. 
J. Jara: Eszena elektronikoan musika-
riaren irudi jakin bat gailentzen da: gi-
zona, mendebaldarra, zuria, heteroa eta 
batere disfuntziorik gabea. Erabiltzen 
diren tresnak, ia beti, software pribatuz 
eginak izaten dira, garestiak, askoren-
tzat eskuraezinak. Eta inor gutxik egiten 
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du lan modu gardenean, egiten duen 
hori egitera nola ailegatu den azalduz. 
Eredu horren aurkakoa aldarrikatzen 
dugu. Egin itzazu zuk zeuk zeure tres-
nak, eta esperimentazioa izan dadila 
musika elektronikoa sortzeko proze-
suaren zati bat gehiago. 
P. Raijenstein: Ideia horiek interesa-
tzen zaizkigu: Do It Yourself-a, norbera 
ahalduntzea… Teknologiarekin aritzean, 
oinarrizkoa da jakitea beti iritsiko dela 
frustrazio une bat, baina ingurukoekin 
elkarbanatuz horri aurre egin dakio-
kela. Huts egitea esperimentatzeko eta 
beste toki batzuetara iristeko modu bat 
da. Oso ederra da akatsa, hortik uler dai-
tekeelako musika solfeotik edo akade-
miatik sekula ulertzen ez den moduan. 
Nahiago dugu intuizioz eta elkar lagun-
duz ikasi, muturreko exijentzian edo 
zigorrean oinarrituz baino. Era berean, 
dikotomiak hautsi nahi ditugu: gorpu-
tza eta adimena, adituak eta amateu-
rrak, gizonak eta emakumeak, teoria eta 
praktika…

Zuei entzunez oroitu naiz Europe in 8 bits 
dokumentalaz. Bertan azaltzen dira Eu-
ropako hainbat musikari, tramankuluak 
birziklatuz instrumentuak eraiki eta garai 
bateko bideokontsolen tankerako chiptu-
nes-ak sortzen dituztenak. 
P. Raijenstein: Ez da Europako mugi-
mendua soilik. Hego Amerikan –Kolon-
bian, adibidez– sekulako zarata eszena 
dago, oso poetikoa dena, bidenabar. Izu-
garri interesatzen zait teknologiaren 
ikuspegi poetikoa, pentsamendu zienti-
fiko zehatz bat izan arren, ingurukoekin 
erlazionatzeko aukera berriak sortzen 
dituelako. 
J. Jara: Corazón de Robota artista txi-
letarrak aipatu izan du inoiz korronte 
artistikoz gainezka dagoela mundua, eta 
orain inoiz baino baliotsuagoa dela mu-
sika egiteko modu propio bat topatzea. 
Gure ildoak bat egiten du ideia horrekin. 
Ez dugu elektronika irakasten Ableton 
Live aplikazioa erabiliz, tresnak berak 
gauza asko baldintzatzen dituelako: tek-
nologia jakin bat erostea, diru bat gas-

tatzea… Aldiz, behar duzuna zuk zeuk 
fabrikatzen baduzu, ziur asko errazago 
topatuko zure ahots propio hori, gai-
nontzekoen desberdina. 
P. Raijenstein: Ziur asko ikastaroan 
parte hartzen duten guztiek ez dute 
musika egiten amaituko, baina bidean 
forma berriak aurkituko dituzte. Eta 
oinarrizko beste kontu bat: entzutea. 
Ikus-entzunezko mundu batean bizi 
gara, eta oso interesgarria da ikuspegi 
bisuala, baina agian arreta gehiago jarri 
behar genioke geure burua eta inguru-
koak entzuteari. 

Ikastaroko lehen ariketa inguruko soi-
nuak entzutea izan da, oker ez banabil. 
Ze lotura dago entzunaldi aktiboaren eta 
musika elektronikoaren artean?
J. Jara: Maila guztietan ikasi behar dugu 
entzuten. Begira, bestela, Donald Trum-
pi, edota Kataluniari eta Madrili. Arlo 
artistikoan, berdin. Adimena eta bela-
rriak ireki behar ditugu iristen zaizki-
gun soinuak aurrez ez epaitzeko. Madri-
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len gazteekin egiten ditugun tailerretan, 
mila bider entzun dituzten pop kanten 
mashup bat jartzen diegu, preseski kon-
tura daitezen ez direla musika entzuten 
aritu, letra baizik. Ez diete inoiz errepa-
ratu halako kantetan dagoen soinu abe-
rastasunari. Ikastaroen hasieran egiten 
ditugun entzunaldi aktibo ariketak ere 
ildo horretan doaz. Adimena irekitzen 
digute, eta entzun ohi ez ditugun soi-
nuak entzuten hasten gara: batzuk za-
ratatsuagoak, besteak biziagoak, zorro-
tzagoak… Rihannaren produkzio neurtu 
eta kalkulatu batean sekula aurki ezin 
daitezkeen soinuak. 
P. Raijenstein: Inguratzen gaituzten 
soinuak aintzat hartzen ikastea da ga-
koa. Entzute ariketek laguntzen dute 
inguruko soinu paisaia hobeto ezagu-
tzen, inoiz erreparatu gabeko erritmoak 
aurkitzen, hirietako ekologia akustikoa 
baloratzen… Eta, noski, ustez publiko 
kultuarentzat diren musika piezak ho-
beto balioesten. 

Entzunaldi aktiboa, ekologia akustikoa… 
musika irakaskuntza konbentzionalean 
gutxitan aipatzen diren kontzeptuak dira. 
J. Jara: Kontserbatorioan, entzutea da 
tresna bat, interpretatzen ari zaren 
pieza hobeto ulertzeko. Dena da inter-
pretazioaren menpeko. Aldiz, Pauline 
Oliverosek proposatzen du entzulea 
ere obraren zati dela, hura entzuten 
ari denez gero. Entzutearen kontzeptu 
hori interpretaziotik harago doa. Eta 
musika tradizionalaren markotik ate-
ratzen bagara, zer esanik ez, ez dago 
inon hezkuntza arautu edo ez arauturik 
behartzen zaituena tren baten soinua 
entzutera, edo hiri batena, salbu eta R. 
Murray Schaferrek egindako esperi-
mentu batzuk. 
P. Raijenstein: Tira, Oliverosek berak 
ere egin du zerbait. Baina sakoneko 
arazoa hezkuntza eredua da. Ikasleek 
derrigor entzun behar diote irakaslea-
ri, baina ez alderantziz. Hezkuntza hie-
rarkiko eta pasibo hori ikasleenganako 
errespetu falta izugarria da. Gu aktibis-
motik eta hezkuntza garaikide berritzai-
letik gatoz, eta ezinbestekoa iruditzen 
zaigu ikasleari entzutea. Ikasgela batean 
egon daitekeen informazioa oso anitza 
da. Guk daukagu informazio jakin bat, 
ikasle bakoitzak dauka beste bat, oso 
baliotsua, eta sekulako pena litzateke 
hori galtzea guk gehiago hitz egin behar 
hutsagatik. Parte hartzaile guztiei en-

tzunez asko aberasten dira eskolak, ña-
bardura askoz gehiago hartzen dituzte. 
Bloke estatiko huts beharrean, zerbait 
moldagarriago bihurtzen dira. 

Sarri lotu izan da musika elektronikoa 
gau giroarekin eta drogekin. Alegia, en-
tretenimendu hutsarekin. Aurreiritzi ho-
rri aurka egin nahi diozue?
J. Jara: Erabat. Proiektuaren funtsa da 
musika elektronikoa denentzat ahalik 
eta eskuragarrien egitea, kultura den 
heinean eskubide unibertsal bat delako. 
Elektronikaren historia egiten denean 
ere garrantzitsua da ikuspegi hori: gau 
batez diskoteka batean jende multzo 
bat bildu eta zerbait berritzailea egite-
ko elkartu baziren, hori herri honetako 
musikaren historiako parte da, eta kul-
tur gertakari bezala ulertu behar da, ez 
soilik desfasatu batzuek ondo pasatzeko 
egindako zerbait bezala. 
P. Raijenstein: Elektronika kultura 
garaikidea da. Gero egia da ertz asko 
dituela kontuak, ze adibidez, LGTBQ 
komunitatean lotzen da musika elektro-
nikoa gau giroarekin, identitatea eraiki-
tzeko tresna bezala ulertzen dute. 

Elektronikak Euskal Herrian arrakasta 
hain berantiarra zergatik izan duen az-
tertzeak tesi baterako ematen du. Berez 
daukan estigmak beste konnotazio ba-
tzuk hartzen ditu gatazka egoera batean. 
P. Raijenstein: Hemengo elektronika 
eszenaz ditudan oroitzapenak dira oso 
giro underground batekoak. “La Ruta 

del Bacalao”-rekin gertatu zen antze-
rako zerbait. Soinu aldetik mugimendu 
interesgarria izan zen, baina pixkanaka 
masifikatu eta estigmatizatu egin zen. 
Jendea guztiz drogatuta joan ohi zen dis-
koteka batetik bestera kotxez, eta noski, 
asko hil ziren errepidean. Hor sortu zi-
ren Chimo Bayo bezalako ikonoak. Ba-
tzuentzat jeinu bat da, eta besteentzat 
kontrakoa. Baina giro hartan Kraftwer-
ken eragin handia zegoen, adibidez. Eta 
aztertzen baduzu ikuspegi artistiko ba-
tetik, drogen auziaz harago, soinu oso 
interesgarriak sortu ziren, eta baita es-
pazio komunitario oso sendoak ere. 

Ze asmo duzue aurrerantzean?
J. Jara: Genero ikuspegitik abiatzen 
gara, baina aniztasuna bilatzen dugu-
nez, baditugu ildo gehiago ere. LGTBQ 
komunitatean musika elektronikoa nola 
garatu den aztertzen ari gara, eta nola, 
neurri batean, elektronika jatorritik 
bertatik dagokien, Chicagoko lehen klu-
betan ibiltzen ziren beltz gay haiengatik. 
Era berean, aniztasun funtzionala du-
ten pertsonengana gerturatu nahi dugu 
elektronika, eta emakume aitzindariak 
aurkitu ditugun bezala, eredutzat balio-
ko dieten beste aitzindari batzuk topatu. 
Azken batean, elektronikaz aritu nahi 
dugu kantak sortzera deitua sentitzen 
ez den jende horrekin. 
P. Raijenstein: Kulturak, musikak eta 
historiak identitateak sortzen ditu, iza-
teko aukera berriak. Beraz, musika elek-
tronikoaren historian genealogia be-
rriak sortzea aukera bat da identitate 
anitzagoak sortzeko. 
J. Jara: Madrilgo Casa Áraberekin ere ja-
rri gara harremanetan, badaukagulako 
gogoa Europatik eta AEBetatik harago-
ko erreferenteak topatzeko, mendebal-
deko kulturatik kanpoko jendearekin 
lan egiteko. Anbizio gutxiagorekin eta 
errespetu gehiagorekin gerturatu beha-
rra daukagu. Aztertuko ditugu musika 
elektronikoaren ze adierazpide daude 
herrialde arabiarretan, eta ea ze antze-
kotasun dituzten Europakoekin. Bada-
kigu, feminismoaren auzian adibidez, 
ezingo garela gure eskema mendebalda-
rrekin joan. 
P. Raijenstein: Mundu arabiarra oso 
dago estigmatizatuta eta estereotipatu-
ta. Feminista arabiar batzuk gehiago az-
tertu behar ditugu. Inoiz baino gehiago, 
entzutea dagokigu, hitzaren zentzurik 
zabalenean. n

 » Jesús Jara:  
“Maila guztietan ikasi 
behar dugu entzuten, 
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 » Patricia Raijenstein: 
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bakarrik musikan”


